
   
NOTAT 

 

 

Referat fra Grønt Forum møde den 6. februar 

2025 kl. 16-18, Rådsalen, Kongensgade 18, 

Slangerup. 
 

 
Tilstede:      

Formand Ursula Lange – DN Frederikssund  
Per West – Jægerrådsformand  

Ida Dahl-Nielsen – Naturstyrelsen Nordsjælland 

Alice Linning – Friluftsrådet 
Niels Eghøj Nielsen, Nordsjællands Landboforening  

Kirsten Bøgeskov Mortensen – Dansk Vandrelaug 

 
Thomas Klint Martinsen - Frederikssund Kommune 

Karin Jensen - Frederikssund Kommune  
 

Afbud: 
Bent Mariager – Frederikssund Grønne Nabofællesskaber  

Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening  

John Hansen – DOF Frederikssund 
Jeff Christensen - BUS  

Niels Nielsen – Kulturrådet -KUF 
 

 

Dagsorden 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt. 

 
2. Valg af formand og næstformand 

Ursula blev genvalgt som formand og næstformand blev Alice. 
 

3. Orientering fra KNE-mødet den 4. februar v/ Ursula  
Ursula orienterede omkring drøftelsen fra KNE-mødet. 
 
Karin B uddybede med, at administrationen og KNE nok skal sørge 
for, at spørgsmålet om et nyt kommissorium også kan blive drøftet 
på Plan og Teknik udvalget efter valget.  
 
Thomas orienterede om, at efter et valg kan udvalgene se 
anderledes ud f.eks. at Plan og Teknik og Klima, Natur og Energi 
måske bliver slået sammen. 

 
4. Orientering fra administrationen 

DATO 

20. marts 2025 

Referent 

 

Karin Blendstrup 

Jensen 
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Status for BNBO 

Thomas orienterede om status for frivillige aftaler (Novafos og 
Skuldelev VV) for sikring af vandindvindingsboringer (BNBO) og 
processen for opsamling på frivillige aftaler efter øvrige 
vandindvindere. 
 
Niels Eghøj orienterede om processen for HOFORs oplæg til 
erstatninger, der blev vurderet for små i forhold til øvrige aftaler mv. 
 

Badevand 2024/2025 

Karin B orienterede om en ny badevandsstation, Vellerup Sommerby, 
havnebadet, og badevandskvaliteten 2024 og særligt for Klinten, der 
har haft dårligt badevandskvalitet i sidste del af sommeren. I oplandet 
til regnvandsudledningen ved Klinten, vil der derfor blive igangsat en 
indsats for fund af eventuelle fejltilslutninger og derudover vil der blive 
udtaget flere badevandsanalyser i 2025. 
 

Marbæk renden 

Thomas orienterede om en rørledning (Marbækrenden) fra Vinge til 
Fjorden er nu godkendt både af KNE og Plan og Teknik.  
 
Ursula spurgte ind til, hvorfor Marbæk renden ikke bliver åbnet, når 
Vandplaner har målsat den til det?  
 
Thomas svarede, at han ikke kender til den målsætning i tidligere 
vandplaner, men vil tage spørgsmålet hjem til vandløbsgruppen. 
Thomas kunne orientere om, at Marbækrenden på strækninger ligger 
meget dybt i terrænet og derfor er en åbning meget vanskelig. 
 

Lille Rørbæk rigkær 

Ursula ville gerne høre om, der er planer for forundersøgelser og 
naturpleje for hydrologien i rigkærene i Lille Rørbæk fredningen i 
2025. 

 
Karin B viste beliggenheden af de 3 rigær i området, der overvåges af 
Miljøministeriet i Natura 2000 området. Basisanalyserne ses som på 
GIS-platformen Miljøgis, hvor de overordnede data findes under 
terrestisk natur 2016-2019. Her ses data for naturkvaliteten, som 
naturklasse, samt arts-og strukturindex ligesom hydrologi og invasive 
arter. Plantelister ses via linket til Naturdatabasen i 
informationstabellen for rigkæret.  
 
Et af rigkærene har en høj naturklasse=1 med rigtig mange arter 
herunder sjældne arter og fredede arter. Basisanalysen viser rigtig 
mange indikatorarter for, at rigkæret i 2018 havde et lavt indhold af 
kvælstof (N) som er godt for naturtypen. Hydrologien ses som en 
klasse 2 svarende til ca. 60 % af hvor fugtig den burde være. 
Plantearterne er jf. en Ellenberg analyse indikator at vandstanden er 
stærk svingende samt at rigkæret indeholder ”hårdvandsarter” 
svarende til at overfladevandet er grundvandsfødt.  
 

https://miljoegis.mim.dk/spatialmap?profile=natura2000planer3basis2020
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Botanisk Forening har i den mellemliggende periode vurderet, at 
rigkæret er under nedbrydning jf. Hvidbogen for Naturhandleplanen 
2023-2027. 
 
Karin B kunne orientere, at Niras tidligere er lavet et screeningsnotat 
vedr. hydrologi og dræn i området. Naturteamet vil i 2025 få lavet en 
vurdering af om der er mulige indsatser. 

 
5. ”Bordet rundt” – kort orientering fra foreningerne. 

 
Ida fortalte om arbejdet med de 2 naturnationalparker i Nordsjælland 
samt Søborg Sø og urørt skov i Lystrup Skov. 
 
Alice fortalte om planlægningen af årsmøde og generalforsamling 
medio marts. Arbejdet med fokus på Marin nationalpark Øresund- 
Stevns- Helsingør. Om urørt skov v/ Søren U. fra NST. Arbejdet med 
dialog om en forpligtende trepart med Friluftsrådet. 
 
Kirsten fortalte, at der er generalforsamling den 28. februar 2025. 
 
Per fortalte om, at reguleringsjægerne ikke har haft rævejagt mange 
steder på grund af oversvømmelser. Der er forskel på 
sundhedstilstanden i rævebestanden sandsynligvis p.g.a at der er 
mange ræve i år. 
 
Niels Eghøj fortalte om at der har været 30 færre frostdage i år hvilket 
har medført, at der er flere plantesygdomme i omløb og dermed en 
dårligere høst. Der er kommet en ny vicedirektør og 4 medarbejdere til 
trepartsforhandlinger. 
 
Ursula fortalte, at DN holder konference på Metalskolen den 1. marts 
2025 med teamet ”Livets Vand”. Programmet indeholder bl.a. oplæg 
om grundvand, om HOFORs grundvandsparker og Økologisk forening. 
 

6. Evt. 

Grøn trepart 

Ida spurgte ind til, hvilke input politikerne har til den grønne trepart.  
 
Thomas orienterede om processen og om de lokale trepartsråd, der 
skal nedsættes for de 20 kommuner, der ligger med udledninger til 
Roskilde fjord og Isefjord. Inddragelse i form af Frederikssund 
Kommunes § 17 stk. 4 udvalg som indledning til samtaler med 
borgere, foreninger og lodsejere. Prioritering af projektforslag for bl.a. 
en del af indberetningen ultimo 2025 af lavbundsjorde for reduktion af 
kvælstof og/eller CO2 herunder skovrejsning.  

 
 
Næste møde: 
 
Den. 8. maj 2025 kl. 16-18 
 
Besigtigelsesturen bliver d. 4. september 2025 kl. 16-18 
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Mødet derefter bliver d. 13. november 2025 kl. 16-18 
 

 
Liste med forslag til punkter til kommende møder: 
 

1) § 17, stk.4 udvalg 
2)  

 


